
 

 

  Side�1/2�

Bilag�til�forsvarsministerens�

skrivelse�af�25�AUG�2006 

(S�6543)�

  

�

Spørgsmål�S�Spørgsmål�S�Spørgsmål�S�Spørgsmål�S�6546546546543333::::�

”Vil�ministeren�meddele,�hvorvidt�regeringen�anser�det�som�en�rimelig�salgspris,�der�er�opnå-

et�for�de�3�solgte�Standard�Flex-skibe,�som�forsvaret�netop�har�solgt�til�Litauen,�og�hvorvidt�

regeringen�har�kendskab�til�lignende�materielsalg�til�andre�lande,�hvor�der�er�tale�om�lignende�

giganttab�set�i�relation�til�anskaffelsesprisen�(5�pct.�af�nyprisen)?”�

Svar:Svar:Svar:Svar:����

Forsvaret�har�oplyst�følgende,�som�jeg�i�det�hele�kan�henholde�mig�til.�

�

Generelt�er�det�for�tiden�vanskeligt�at�afhænde�udfaset�forsvarsmateriel,�hvilket�tillige�afspej-

ler�sig�i�de�salgspriser,�der�kan�opnås�på�markedet.��

�

Som�følge�af�den�politiske�beslutning�om�at�tilpasse�søværnets�struktur�til�de�nye�operative�be-

hov�har�søværnet�har�gennem�de�seneste�to�år�søgt�at�afhænde�den�overskydende�kapacitet�på�

fire�Standard�Flex�300�fartøjer.�I�den�forbindelse�har�søværnet�konstateret,�at�mulighederne�

for�en�afhændelse�gennem�et�salg�er�meget�begrænsede.��

�

Det�blev�derfor�besluttet�at�nyttiggøre�fartøjernes�udstyr�i�størst�muligt�omfang�i�den�reste-

rende�operative�flåde�og�i�de�kommende�nye�fartøjer�og�skibe�i�søværnet.�Denne�afrigning�af�

udstyret�er�iværksat.�Udstyret�omfatter�blandt�andet�fremdrivningsmaskineri�(hovedmotorer�

og�gasturbiner),�våbensystemer,�militære�sensorsystemer�herunder�ildledelsessystemer,�mili-

tære�kommunikations-�og�navigationssystemer,�EDB�udstyr�m.v.�Forsvaret�anslår�nyværdien�af�

dette�udstyr�til�ca.�en�halv�milliard�kr.��

�

Der�forhandles�for�tiden�med�Litauen�om�et�salg�af�tre�udfasede�Standard�Flex�300�fartøjer.�

Der�kan�således�ikke�siges�noget�endeligt�om�salgsprisen.�Et�eventuelt�salg�af�fartøjerne�fore-

lægges�til�godkendelse�for�Folketingets�Finansudvalg,�når�og�hvis�der�nås�en�endelig�afklaring�

med�Litauen�om�betingelserne.�

�

De�tre�fartøjer�der�indgår�i�forhandlingerne�med�Litauen�er�demilitariseret,�hvorfor�fartøjer-

nes�værdi�ikke�kan�sammenlignes�med�den�oprindelige�anskaffelsespris.�Nyprisen�i�1993�på�et�

fartøj�svarende�til�dem�som�eventuelt�sælges�til�Litauen�anslår�forsvaret�til�ca.�100�mio.�kr.�

Fartøjerne�er�siden�nedskrevet�ganske�betydeligt.�

�

Det�er�hensigten,�at�den�litauiske�flåde�overtager�enhederne,�som�de�forefindes,�og�afholder�

alle�udgifter�til�indkøb�af�udrustning,�fremdrivningsmotorer�samt�eftersyns-,�reparations-�og�

vedligeholdelsesarbejde,�der�skal�bringe�fartøjerne�i�en�sikkerhedsmæssig�forsvarlig�stand.��
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Et�eventuelt�salg�af�fartøjerne�til�Litauen�vil�spare�forsvaret�for�udgifter�til�skrotning.�

�

Samlet�vurderer�forsvaret�således,�at�udfasningen�af�de�fire�fartøjer�hidtil�er�gennemført�på�

en�ressourcemæssig�fornuftig�måde.�


